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ПОВРШИНЕ

 државне шуме („Србијашуме“) 

11 000 hа 17% – шуме чувају  чувари шума

Ове шуме су уређене и постоје подаци о стању 

шума.

 државне шуме (остали) 1 000 hа 2% – нико

не чува.

Не постоје подаци о стању ових шума

 приватне шуме 51 000 hа 81% – чувари 

власници или најчешће, нико не чува.

Не постоје подаци о стању ових шума.







КО ЧУВА ПРИВАТНЕ ШУМЕ

 Члан 39. Закона о шумама

 Чување шума ради њене заштите од 

противправног присвајања, коришћења, 

уништавања и других незаконитих радњи 

(одлагање отпадних и отровних штетних 

материја, загађивање шума,  и друго)    

обезбеђује власник  шума.

 Шумари за приватне шуме обављају 

стручносаветодавне послове по захтеву 

власника.

 Шумарски инспектор врши надзор над 

применом Закона   о шумама.





ПРОБЛЕМИ ПРИВАТНИХ ШУМА

 Већина власника  приватних шума  живе у 

граду,

 Често нису упознати са границама шуме коју 

су наследили,

 У порасту је крађа у приватним шумама,

 Од комшијског или рођачког „крадуцкања“ до 

великих крађа од стране организованих група,

 Често нису ни упознати да им је шума 

посечена,

 Многи сматрају да неко други треба да 

чува њихову шуму па прозивају шумаре, 

инспекцију зашто нико не чува њихове 

шуме...



ПУСТОШЕЊЕ ШУМА-

ДЕФИНИЦИЈА
 Пустошење шума јесу противправне радње 

којима се слаби плодност (приносна снага) 

шумског земљишта и тиме доводи у опасност 

или онемогућава трајност шумске производње 

или гајење шума на том земљишту или 

угрожава опстанак шума и њихова 

општекорисна функција (сеча већег обима

која се приближава чистој сечи или крчењу 

шума, пребирна сеча прејаког интензитета, 

подбељивање стабала, свака радња која 

може проузроковати закоровљавање, 

спирање и одношење земљишта водом 

или ветром и др.).



ОРГАНИЗОВАНА КРАЂА

 Организоване групе имају  ресурсе од 

сече до продаје, као и целокупну логистику.

 У организованој групи је увек и мештанин 

који даје информације о локацији шуме, 

границама, власнику... он има задатак да у 

селу пусти „информацију“да је циљана шума 

продата како би биле извршене све припреме 

да група несметано, током дана, може вршити 

сечу, извлачење, превоз...

 Организовано је праћење власника, а често и 

инспектора.

 И, све се заврши у кратком року...

 А имају и организоване сведоке, ако буде 

потребно.





Присутна је и „принудна“ продаја по 

багателним ценама,

И у овом случају су организоване групе.

Мештанин (често рођак) је задужен да 

помало „сецка“ шуму и да јавља власнику 

да му краду шуму и предлаже му да исту 

прода и да ће му наћи купца...

После неколико јављања да му краду 

шуму, и када види да није у могућности 

да је сачува, доноси одлуку да је прода...

Ако и зна ко је секао, није могуће да 

докаже на суду, јер нико неће да 

сведочи...



 Такође се уговара и сеча „напола“, али 

власник тешко да добије и пети део...

 На ваљевској пијаци годинама продају огревно 

дрво лица која уопште немају шуму.

 Чињеница је да је сваке године све мање 

квалитетних приватних шума, а све више 

шикара, закоровљених површина које се и 

даље у јавним књигама воде као шуме.

 Не постоје подаци колико приватних шума је 

опустошено у протеклом периоду. 

 Шумари имају обавезу да поднесу обавештење 

инспекцији о бесправним радњама у 

приватним шумама, када уоче да постоји, јер 

они само обављају стручне послове по захтеву 

власника...





ЗАНИМЉИВ ПОДАТАК

 Током 2015. године у приватним шумама у 

колубарском подручју дозначено је 24 365м3,

 У истом периоду жигосано је 7 104м3.

 Поставља се питање: Зашто неко, ко је платио 

таксу, све обавезе, није тражио жигосање и 

издавање пропратнице.

 Одговор је јасан: приликом изласка на терен 

ради жигосања, шумар мора да изврши 

контролу сече, те уколико има бесправно 

посечених стабала, да поднесе обавештење 

надлежном органу.

 „Купац“ је задовољио захтев продавца да 

изведе шумара, да изврши дознаку и продавцу 

је платио количину која је наведена у 

дозначном листу, а посекао је „мало“ више... 

а снаћи ће се око превоза. 



ОШТЕЋЕН БУЏЕТ РС И ЛОКАЛНЕ САМОУПРАВЕ

 Бесправним сечама,  само преко накнаде  за 

посечено дрво на кол. подручју,  буџет РС је 

оштећен преко 14 мил. дин. годишње, односно 

лок. самоуправа за преко 6 мил дин.

 По Закону о шумама чл. 82,85, 88 ...“Накнаду 

за коришћење шума и шумског земљишта 

плаћа  и...сопственик шума...“

 Члан 82  „Средства остварена од накнаде за 

коришћење шума и шумског земљишта у 

висини од 70% приход су буџета РС, а у 

висини од 30% приход су буџета јединице лок. 

самоуправе“.

 Засигурно се на колубарском подручју 

бесправно посече преко 100 хиљада м3 у 

приватним шумама а просечна накнада је 200 

дин/м3.



ЕКОЛОШКА ШТЕТА ПРЕКО 

3 МИЛИЈАРДЕ ДИНАРА
 Еколошка штета је преко 10 x већа од 

вредности сортимената од дрвета.

 100 000 м3 x 3 000 дин = 300 милиона динара

 300 милиона  x 10 = 3 милијарде

 Члан 6 Закона: Општекорисне функције су:

очување биодиверзитета, очување генофонда, 

ублажавање штетног дејства "ефекта стаклене 

баште" везивањем угљеника, производњом 

кисеоника и биомасе,пречишћавање загађеног 

ваздуха, уравнотежавање водних односа и 

спречавање бујица и поплавних таласа, 

прочишћавање воде, снабдевање и заштита 

подземних токова и изворишта пијаћом водом, 

заштита земљишта, насеља и инфраструктуре 

од ерозије и клизишта, заштита од буке...



ГРЕЈАЊЕ НА ДРВО - МАТЕМАТИКА

На подручју кол. округа има 58 973

домаћинстава (попис 2011.).

Огревно дрво за грејање користи  

најмање 1/3 становништва.

И засигурно троше мнимум по 

домаћинству 7 м3 огревног дрвета.

Што износи  19 658 x 7м3 = 137 606 м3

У колубарском округу за грејање 

посече се преко 137 606 м3 огревног 

дрвета.

Колико се огревног дрвета прода на 

подручју Београда и Војводине...

Колико се посече техничког дрвета…





НЕШТО О ЗАКОНУ О ШУМАМА

 У образложењу предлога о изменама и допунама Закона о 
шумама, поред осталог, министарка изјави: „Смањење
бесправне сече шума је приоритет ...

 Посебан акценат стављен на мере смањења бесправних
сеча и да у том смислу закон утврђује контролу дрвета у 
промету, надлежност инспекције и поступање судова у 
случајевима кршења закона…. дрво у промету у будуће, поред
жига на посеченом дрвету, мораће да прати и одговарајућа
документација, отпремница или пропратница, којом се
доказује следљивост, тј. порекло робе у промету. За дрво
у промету без одговарајуће документације, односно
дрво које је предмет бесправне сече, Законом се
предвиђа мера његовог одузимања.

 Шумарски инспектори поново добијају право и овлашћења да
контролишу дрво у промету.

 Законом се решава проблем десетине хиљада хектара
државних шума, које немају заштиту и корисника, због
чега су оне најподесније за шумокрадице и бесправну
сечу.



 По претходном Закону није била кажњива 
сеча без дознаке, промет без пропратнице...
па су се групе баш организовале за овај 
бизнис.

 И након доношења измена Закона настављено је 
са пустошењем шума, мало опрезније.

 На подручју колубарског округа постоје два 
републичка шумарска инспектора, 6 општина 
и преко 50 000 хектара приватних шума.

 Немогуће је да инспектори „ухвате“ извршиоце 
сече, на делу,  па и да имају хеликоптере. 

 Могу изаћи на терен, констатовати сечу и 
евентуално поднети пријаву против власника, ако 
успеју да индетификују број парцеле... мада, често 
је у јавним књигама, као власник, уписан неко ко 
или није жив или је давно продао ту шуму, или 
власника има 20, итд.

 Такође, немогуће је да прикупе доказе за суд  јер 
нико неће да сведочи, а извршиоци засигурно 
имају своје сведоке.



КАКО РЕШАВАТИ ПРОБЛЕМ

 Повећати број шумарских  инспектора и 

опремити их технички (возила, ГПС, лаптоп).

 Приоритет рада шумарских инспектора да 

буду приватне шуме(јер су ту и проблеми).

 Новчана средства обезбедити организованим 

акцијама контроле промета, одузимањем и 

продајом дрвних сортимената који су 

бесправно у промету.

 Извршити уређивање приватних шума, 

снимити стање на трену и урадити 

десетогодишњи план.

 Ако је могло педестих, може и сада...

 Тада су постојале детаљно урађени планови за 

сваку парцелу, сваког власника... а сада...







ШТА ЈОШ УРАДИТИ

 Посебно стимулисати пошумљавање ерозивних 
нешумских површина (ослобађањем плаћања пореза, 
бесплатним садницама...).

 Пореском политиком и казненим одредбама стимулисати, 
дестимулисати планиране радове.

 Сравнити стање у РГЗ и стварно стање на терену.

 Бесправне сече се могу смањити само организованом 
акцијом свих државних органа уз обавезно одузимање 
нелегалног дрвета у промету.

 У свему могу помоћи еколошке НВО, посебно у промоцији о 
значају шума, уколико имају шумарске стручњаке и не 
заступају интересе група... 

 Медији су веома важни и могу дати велики допринос  у 
емисијама о значају шума, преношењу проверених 
информација добијених од стручних и надлежних.

 Нетачне информације изнете у јавност, случајно или 
намерно, најчешће иду на руку онима који  крше Закон. 

 Дезинформације у медијима се често појаве након 
контрола, пријава за бесправне сече...





 Враћање одузетих шума иде у прилог 

заинтересованим „купцима“...  како дошло тако 

и отишло...

 Обједињавањем земљишних књига и 

катастра поједине државне шуме су пренете на 

власнике који су давно умрли...

 Враћање манaстирских шума... Шума у 

Боговађи која је враћена манастиру, преко     

300 hа, била је примерно - огледна шума за 

студенте Шумарског факултета... студенти више 

не долазе... било би веома занимљиво чути 

шта се дешавало са овом шумом, после 

враћања.

 Враћање утрина и пашњака (које су биле већ 

обрасле шуме)... и много тога још...





ПОВРШИНЕ ДРЖАВНИХ И ПРИВАТНИХ ШУМА

ХРВАТСКА И БИХ

 Хрватска 

- Државне шуме 2.024.474 хa (81%)

- Приватне шуме 461.137 хa (19%).

 БиХ федерација (са Републиком Српском)

- Државне шуме 2.186.300 хa (81%)

- Приватне шуме 523.500 хa (19%).

 Државе које су биле под Аустро-Угарском 

имале су уређене премере и границе шума 

и нису постојала заузећа као у Србији.









О  КАТАСТРУ И ПРЕМЕРУ

 Први прописи који се односе на катастар донети су 

крајем 1855. године. Ти прописи важили су само за 

северни део земље, док је први закон о катастру 

земљишта, који се односио на целу територију, 

донет 1928. године.

 Током 1930. и 1931. године настају и закони о 

земљишној књизи која је требало да прати катастар 

земљишта, али је та пракса установљена на свега 

трећини територије. 

 У деловима Србије где нису уведене земљишне књиге 

– углавном оним који су били под турском управом, 

постоји тапијски систем.

 Тек 1929. године, доношењем Закона о издавању 

тапија створена је књига тапија, и обавеза 

уписивања у регистар.





МОЖДА ЈЕ НЕШТО И У ГЕНИМА…

 Љубомир Павловић у књизи

“Колубара Подгорина и Тамнава” (1907 год), 

поред оталог, наводи и следеће:

“...осим тога Бачевчани продају 

по Ваљеву и суседним селима 

дрва за огрев, ако немају своје 

шуме, они секу по планини у 

туђим шумама...”



ЈОШ МАЛО... ЉУБОМИР ПАВЛОВИЋ

“КОЛУБАРА ПОДГОРИНА И ТАМНАВА” 1907.



МАЉЕН И ДАНАС ЛЕЧИ ПОСЛЕДИЦЕ

 Маљен је био обрастао четинарима (неродном гором). 

Неродна гора се могла сећи без дозволе.

 Уредбом о сечењу шума од 1839. год. којом се регулише 

да је за сечу жирородне горе потребна дозвола од среског 

начелника, а сечу неродне горе, није била потребна 

никаква дозвола.

 Грађом је требало снадбети и Београд, преко Палежа 

Обреновца па Савом, па су постављане стругаре по 

целом Маљену. На Маљену су посечени сви четинари 

који су се могли одвући до стругара... Плитко 

земљиште, серпентинска подлога, ерозија су 

учинили своје, последице су и данас видљиве.

 Како и Љуба Павловић пише: „на Манастирици две 

велике стружнице“ на водени погон, па су посечени 

сви четинари у сливу Манастирице. Неколико пута је 

пошумљавано, „садња на градоне“ али, слаба вајда...







БЕСЕДА КНЕЗА МИЛОША, 1864, О ВЕЛИКО-

ГОСПОЂИНСКОЈ СКУПШТИНИ: 

 „ Наше шуме, које су наш капитал и извор 

богатства наше земље, немилосрдно се сатиру. 

Толико ми је тешко схватити, како се не увиди, да 

ћемо уништењем шума затворити извор нашег 

богатства и уништити једног нашег 

доброчинитеља. 

 Знате ли, да су опустошене шуме у велико 

узрок, што смо ове године имали толике 

оштећење од поплаве. Већ је крајње време да се 

овоме стане на пут. Наши потомци ће нас 

проклињати, ако о томе не бринемо да ми 

ово богатство сачувамо, које нисмо зарадили, 

него наследили. “.



НЕШТО О НАШИМ ШУМАМА,1870 ГОД.

ДР. ЈОСИФ ПАНЧИЋ

“... А шта ваља да радимо, да се 

сачувамо од даљих погрешака и да 

шуме доведемо у оно стање, као што то 

наука прописује и као што то наша и 

нашега потомства корист изискује...

... да се наши шумски закони према 

нашим потребама дотерају, а што је још 

претежније, да им се добави потребна 

важност и послушност, без којих и 

најбољи закон на свету остаје мртво 

слово.“



КАКО ЈЕ СТИЦАНА СВОЈИНА НАД ШУМОМ

 Ослобађањем Србије од Турака почиње нагло 

насељавање Србије и крчење шума ради 

добијања пољопривредних површина.

 Заповест кнеза Милоша 1820 год. “ Видећи  ја 

колико се шуме бадава троши... да ћемо се 

скоро сасвим жиропађе лишити,  од које 

највећу вајду имамо...”

 Пропис о крчевинама од 1835 год. “крчевина 

припада ономе, који је окрчио из горе           

извадио, не сматрајуци из кога је он села ...”

 Указом од 23.01.1845 год. којим се допуњује 

Уредба од 1839 год. први пут се  се помиње 

приватна шума.





И ЈОШ МАЛО ИСТОРИЈЕ

 Шумском уредбом од 04.04.1861. год. се 

дефинише у члану 4. “ Приватне шуме или   

забрани... па били они заграђени или само 

закрштени, па постојали они сами за себе или   

су се налазили у обштинским или 

обштенародим шумама...”

 Треба поменути  и Закон о насељавању 

странаца од 10.02. 1865. год. којим се 

странцима додељује шума на крчење ради 

стварања пољопривредних површина.

 Колубарци су били најагилнији у 

заузимању и крчењу општенародних  

шума  на простору не само Србије, већ бивше 

Југе. Убедљиво највећи проценат приватних 

шума...



СУД ОКРУГА ВАЉЕВСКОГ ТРАЖИО…
 ...1852. године, било је повика да се шуме не штите 

довољно. Алекса Симић, министар унутрашњих послова, 

жалио се да је пре десет година у Србији било два 

пута више шуме.

 Али, већ 1854. године ствари се битно мењају. 

Министарство заузима став да се поводом 

затирања шума нешто мора предузети. 

 Год. 1855. Министарство конкретизује и шта –

предлаже установљење државних шумара и слање 

тројице младића у Саксонију на студије 

шумарства. 

 Да ће у вези са шумама врло брзо бити нешто предузето, 

могло се видети и из једног случаја сече борова и јела 

у селу Јасеници, који је 1854. године доспео пред 

судије ваљевског окружног суда.

 Наиме, у Уредби о сечи шума није било предвиђено да 

ли ће се казнити сеча неродне горе  у већим количинама 

од дозвољене, па је Суд округа ваљевског тражио од 

Министарства правде упутство како да поступи у овој 

ситуацији...











ПРИМЕР САМОВЛАСНОГ ЗАУЗЕЋА

ДРУШТВЕНЕ ШУМЕ

(ТОМИЋЕВА ДЕДОВИНА)





ПРИМЕР: 

ШУМА СЕ САДА ВОДИ У ЈАВНИМ КЊИГАМА

НА ДЕДУ, КОЈИ ЈЕ УМРО ПРЕ 40 ГОДИНА

(ТОМИЋЕВА ДЕДОВИНА)



ПАРК-ШУМА „ПЕЋИНА“, ДОБРО И ЛОШЕ

 Добро:

- Радован Лазић, (председник општине Ваљево 

од 1867 до 1869)  уредио је парк  на  „Пећини”, 

засадио га липама и другим дрвећем, 

саднице набавио из Топчидера, ангажовао 

стручњаке...

 Лоше:

- Засађена монокултура четинара - грешка 

са дугорочним последицама,

- Не постоји дугорочни план газдовања,

- Парк шума  има  естетско - декоративну и 

здравствено-рекреативну функцију,

- Није вршена нега, прореде већ само 

повремено  санитарне сече (неблаговремено).












